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باید احکام برنامه توسعه ضمانت اجرائی داشته باشند
  نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم گفت: برای ممانعت از انحراف ۷۰درصدی اهداف برنامه ای و اجرای آن، باید احکام برنامه های 
توســعه ای ضمانت اجرائی داشته و مسیر اجرا هم مشخص باشد.    محسن پیرهادی، نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم، در تبیین 
بخش صنعت لایحه برنامه هفتم گفت: ارزیابی عملکرد برنامه ششــم توسعه در بخش صنعت نشان می دهد تنها حدود ۱۰ درصد احکام این 
بخش اثربخش بوده؛ بنابراین تحقق نیافتن ۹۰درصدی اهداف برنامه ششم هشداری جدی برای توجه ویژه در حوزه صنعت و چاره جویی برای 
توســعه آن اســت.   او توضیح داد: در اقتصاد کشورمان، بخش صنعت هرگز به سهمی بیش از ۲۰ درصد دست نیافته و حتی در طول دو برنامه 
توســعه پنجم و ششم، از نظر ارزش افزوده ســهم صنعت به حدود ۱۳ درصد اقتصاد کشور کاهش یافته است.    نماینده مردم تهران ادامه داد: 
دستیابی بخش صنعت به بیش از ۳۰ درصد ارزش افزوده و اشتغال ملی در دوره جهش اقتصادی یکی از حقایق اثبات شده توسعه اقتصادی در 
کشورهای پیشرفته است؛ پس در برنامه های توسعه ای، برنامه ریزی توسعه بخش صنعت در جایگاهی ویژه قرار دارد؛ چراکه دستیابی به اهدافی 
نظیر تقویت ظرفیت های تولید، تسریع رشد اقتصادی، بهبود اشتغال مولد، تقویت بنیه دفاعی و امنیتی و جلوگیری از آسیب های ناشی از بی کاری 
و اشتغال ناقص همگی با توسعه صنعتی گره خورده است.   پیرهادی در ارزیابی چرایی ناکامی حوزه صنعت در تحقق اهداف توسعه ای گفت: 
فقدان بازار رقابتی، رشد صعودی قیمت ارز، تحریم های غرب،  قانون گذاری و هدف گذاری نامناسب، تأخیر در تخصیص اعتبارات پیش بینی شده، 
تأخیر در تدوین آیین نامه ها و معطل ماندن اقدام های لازم، نبود ضمانت اجرا ازجمله عوامل ناکامی در رشد ۸.۵ درصدی حوزه صنعت برخلاف 
برنامه های توســعه ای است.   این عضو هیئت رئیسه مجلس شــورای اسلامی ساماندهی مجوزهای صنعتی با ملاحظه ظرفیت تولید، مقابله با 
خام فروشی، کاهش سوداگری زمین در محدوده شهرک ها و جلوگیری از توقف تولید در فرایند دادرسی قضائی را از نقاط قوت لایحه برنامه هفتم 
در حوزه صنعت دانست و ادامه داد: با توجه به اینکه دستیابی به اهداف رفاهی مانند کاهش و رفع فقر نیازمند ایجاد اشتغال مولد است، دولت 
و مجلس باید در کنار هم نسبت به اتخاذ سیاست های صنعتی بکوشند و با ایجاد تحول ساختاری فعالیت های اقتصادی را هدایت و راهبری کنند. 
  او تأکید کرد: برای ممانعت از انحراف ۷۰درصدی اهداف برنامه ای و اجرای آن، احکام برنامه های توســعه ای باید دارای ضمانت اجرائی شوند 
و مســیر اجرای آن مشخص باشــد. در حوزه اقتصادی لایحه برنامه هفتم عمده رویکرد احکام توصیه ای و از جنس اجازه به دولت است. برای 
نمونه در بحث حمایت از بخش خصوصی بارها احکام با عنوان تقویت نقش بخش خصوصی مطرح شده؛ اما این سیاست های حمایتی مبتنی 
بر راهکار مشخصی نیست که سیر اجرائی آن مشخص باشد؛ درحالی که اگر همین موضوع در قالب سیاست- راهکار مطرح شود و تقویت نقش 
بخش خصوصی با راهکارهای مشخصی مانند کاهش مداخله قیمتی دولت در بازارها یا مکلف شدن دولت به استقرار بازارها مثل محصولات 

صنعتی و معدنی، کالاهای اساسی یا کشاورزی همراه شود، می توان به افق گشایی در آن حوزه تخصصی امیدوار شد.

گزارش

 حشدالشعبی در دانشگاه تهران
شرق: معاون تعلیم و تربیت گروه حشدالشعبی از انعقاد 
یک توافق با دانشــگاه تهران برای اعزام دانشجو به این 
دانشــگاه خبر داده است. حسین موســوی بخاتی مقام 
حشدالشــعبی در یک نشســت با حضور رئیس دانشگاه 
تهران گفته در سفری که به تهران داشته توافق همکاری 

با دانشگاه تهران را منعقد کرده است.
مصطفی رســتمی، نماینــده رهبری در دانشــگاه ها، 
در ایــن نشســت از حضــور نیروهای حشدالشــعبی در 
دانشــگاه های ایــران اســتقبال کرد و گفــت: «ما ضمن 
اســتقبال از مراودات علمی و فرهنگی با کشــور دوست 
و بــرادر عراق و بــرادران مجاهدمان در حشدالشــعبی، 
آمادگی خود را بــرای هرگونه همکاری و همیاری اعلام 

می داریم».
محمــد مقیمــی، رئیس دانشــگاه تهــران که طرف 
توافــق حشدالشــعبی بــوده هــم در توضیــح گفتــه 
هدف گذاری اصلی این دانشــگاه را «بر روی دوستانمان 
در حشدالشعبی» قرار دادیم و «بسترسازی برای پذیرش 
دانشجویان کشورهای محور مقاومت» را با همین دیدگاه 

با جدیت دنبال می کنیم.
بررســی تاریخچه اعطای بورسیه و جذب دانشجوی 
خارجی در ایران بعد از انقلاب و عملکرد دولت ابراهیم 
رئیسی در امتداد این سابقه از همین منظر اهمیت دارد.

پیشــینه اختصاص اولین بورسیه های تحصیلی ایران 
به سال ۱۳۷۶ برمی گردد. در این سال «شورای فلسطین 
و دانشــگاه» با ابتکار مصطفی معیــن، وزیر وقت وزارت 
فرهنگ و آموزش عالی تشــکیل شد. در راستای «قانون 
حمایت از انقلاب مردم فلســطین» در ۱۳۷۶، «شــورای 
فلســطین و دانشگاه» شــروع به فعالیت کرد، این شورا 
عــلاوه بر تصویــب آیین نامــه حمایــت از پژوهش ها و 
پایان نامه های مرتبط با مســئله فلســطین، فعالیت های 
دیگری از جمله اعطای فرصت تحصیل به دانشــجویان 
فلســطینی، اردنی، ســوری و لبنانی را هم در دستور کار 
داشت. تشکیل اداره دانشــجویان غیرایرانی در معاونت 
دانشــجویی وزارت علوم هم در واقع از دســتاوردهای 
این شورا محسوب می شــد که بعدها جذب دانشجویان 

خارجی دیگر را هم در دستور کار قرار داد.
ســید ابوالحســن ریاضی، معاون پیشین سازمان امور 
دانشجویان وزارت علوم، درباره سابقه جذب دانشجویان 
خارجی در ایران و ضوابــط و مقررات مربوط به پذیرش 

خارجی ها گفت وگو کرده است.
جذب دانشجوی خارجی در دانشگاه های ایران تابع چه   .

قواعدی است؟
شورای عالی انقلاب فرهنگی یک مصوبه برای جذب 
دانشــجوی خارجــی دارد کــه طی آن ضوابطــی را که 
دانشگاه ها براســاس آن می توانند دانشجوی غیرایرانی 

جذب کنند، تبیین کرده است.
شــورایی در ایــن مــوارد تصمیم گیــری می کنــد که 
همین شــورا به بعضی از دانشــگاه های طراز اول کشور 
اختیاراتی اعطا کرده که طی آن می توانند رأســا اقدام به 
جذب دانشجو کنند. اما اقدامات همه دانشگاه ها به ویژه 
دانشگاه های طراز اول هم باید تابع عرف آکادمیک باشد 

و هم چارچوب و مقررات.
اولویت های جذب دانشجویان خارجی از نظر این شورا   .

چه بوده است؟
پیــش از این درباره دانشــجویان لیســانس و مقاطع 
تحصیلــی ابتــدا اولویت با دانشــجویان داخلــی بود و 
سپس در رشته و ظرفیت های خالی، موضوع دانشجوی 
خارجی مطرح می شــد. چارچوب پذیرش دانشــجویان 
نیز مبتنی بر منافع ملی و با هماهنگی ســایر دستگاه ها 
از جملــه وزارت خارجه تعیین می شــد؛ برای مثال زبان 
فارســی همواره جزء اولویت ها بود یــا آموزش برخی از 
رشــته ها مانند مهندســی آب یا نفت برای همســایگان 

ممنوع بود.
امضای یک تفاهم نامه حشدالشــعبی با دانشگاه ها یا   .

وزارت علوم در چارچوب این مقررات چه معنایی دارد؟
اینکه یک دانشــگاه با یک گروه غیردانشــگاهی وارد 
توافق شــود، نــه عرف بوده و نه منطقی اســت. شــأن 
دانشگاه بســیار بالاتر از این اســت که کنار مجموعه ای 
غیر از هم جنس خود بنشــیند. چنان که در ســوابق هم 
قابل مشــاهده اســت ما همواره بــا وزارت علوم عراق 
و دانشــگاه های مــا بــا دانشــگاه های هم عــرض خود 
موافقت نامه همکاری امضا کرده اند. اساســا این پرسش 
را بایــد امضاکنندگان دانشــگاه تهران پاســخ دهند که 
روال هــای قبلی بــرای پذیرش دانشــجویان عراقی چه 
مشــکلی داشته که به این نتیجه رســیده اند که مستقیم 
بــا یک گروه غیردانشــگاهی تفاهم نامه امضــا کنند؟ آیا 
حشدالشــعبی نمی توانســته در درون کشــور خود و از 
طریق وزارت علوم عراق نیازهــای خود را برآورده کند؟ 
آیــا تفاهم نامــه دو دولت ایــران و عراق نمی توانســت 
تکمیل و بازنگری شود؟ آیا حشدالشعبی نمی توانسته از 
طریق یکی از دانشــگاه های عراق با یکی از دانشگاه های 
ایران تقاضاهای خود را دنبال کند؟ هرچند شورای عالی 
انقلاب فرهنگی به دانشــگاه های برتر این اجازه را داده 
که مســتقل اقدام به پذیرش دانشجو کنند، ولی سازوکار 
کلی و از همه مهم تــر عرف آکادمیک به هیچ وجه اجازه 
انعقاد یک توافق بین دانشــگاه مــادر ایران با یک نیروی 

غیرعلمی را نمی دهد. 
آیا در دهه های گذشته ســابقه داشته که ایران دست   .

به اقدام مشابهی بزند و با ضوابط غیرعلمی و سیاسی، به 
اتباع خارجی پذیرش دانشگاهی بدهد؟

اولین بورســیه های تحصیلی در ایران هم ذیل قانون 
حمایت از انقلاب مردم فلسطین در دولت اصلاحات داده 
شد اما حتی در آن زمان هم وزارت علوم خود را مخاطب 
گروه های غیردانشــگاهی قــرار نداد و براســاس قواعد 
علمــی و مقررات دانشــگاهی تلاش کرد اســتعدادهای 
برتر را جذب دانشــگاه های کشــور کند و هرگز قرارداد یا 

تفاهم نامه ای با گروهای غیرعلمی منعقد نکرده بود.

معصومه معظمی: برنامه هفتم توســعه بالاخره ۳۰ اردیبهشت بعد از 
تأخیری دوساله، در دولت نهایی شــد. رئیس سازمان برنامه و بودجه 
در همایش رونمایی از ســند لایحه برنامه هفتم توسعه اعلام کرد که 
این لایحه برای ســال های ۱۴۰۲ تا ۱۴۰۶ تدوین شده و دارای ۲۲ فصل و 
هفت بخش اقتصادی، زیربنایی، فرهنگی و اجتماعی، علمی، فناوری و 
آموزشی، سیاست خارجی، دفاعی و امنیتی و اداری، حقوقی و قضائی 
اســت. در حالی که طبق قانون، برنامه پنج ســاله هفتم توسعه باید در 
سال ۱۴۰۰ مصوب می شد تا بلافاصله بعد از اتمام برنامه ششم توسعه 
اجرا شود؛ اما این برنامه با تأخیری طولانی آماده شد و مجلس هرساله 
مجبور به تمدید برنامه ششــم توسعه شــد. همین امر اختلاف جدی 
بین بهارســتان و پاستور به وجود آورد و منجر شد که رئیس مجلس از 
پذیرش لایحه بودجه ۱۴۰۲ اســتنکاف کند؛ چراکه معتقد بود اول باید 
برنامه هفتم توســعه تقدیم مجلس شــود و پس از بررسی و تصویب 
این برنامه پنج ســاله، مجلس براساس آن برای سال ۱۴۰۲ بودجه ریزی 
کند؛ مســئله ای که اگر رهبری به آن ورود نکرده بودند، معلوم نبود در 
این شــرایط اقتصادی، قرار بود بودجه ۱۴۰۲ چنددوازدهم بسته شود و 
دخل وخرج کشور به چه سرنوشتی دچار شود. ناگفته نماند که برنامه 
هفتم هم مثل برخی دیگر از اقدامات دولت با واکنش های منفی زیادی 
همــراه بود و برخی مفاد آن منجر به انتشــار بیانیه هایی هم شــد. به 
نحوی که برخی منتقدان برنامه هفتم توسعه را برنامه ای «سردرگم»، 
«غیرمولد»، «رؤیاپردازانــه»، «غیرواقعی»، «نابرابــر» و حتی «تورم زا» 
دانسته اند. پیش ازاین حجت میرزایی، معاون امور اقتصادی وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در دولت حســن روحانی، در یادداشتی در «شرق» 
نوشــت: «این برنامه به مثابه یک سند توســعه، هیچ  یک از ویژگی های 
اولیه سند برنامه یعنی «هدفمندی، عقلانیت و مشروعیت چندوجهی» 
را ندارد. با این تفاسیر، می توان گفت برنامه هفتم ظاهرا برنامه کارآمدی 
نیســت که اکنون مجلس سعی دارد در کمیســیون تلفیق ایرادات آن 
را تا حد امــکان رفع و با چکش کاری های لازم تــا حدی اجرائی ترش 
کنــد. برنامه ای کــه نیازمند صرف وقت و هزینه ســنگینی در مجلس 
است و محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه، 
دراین باره گفته است تلاش شان را به کار می گیرند تا قبل از ارسال کلیات 
بودجه ســال ۱۴۰۳ (۱۵ آذر) بررســی لایحه برنامه هفتم را تمام کنند. 
این یعنی تحمیل صرف وقت و احتمالا هزینه ای که هر دقیقه آن ســر 

به فلک می کشد که طبیعتا از جیب بیت المال هم تأمین خواهد شد».
اجرای ۲۰ تا ۳۰درصدی برنامه های ۵ ساله

نکتــه درخورتوجــه اینکه اگرچــه وقت و هزینــه هنگفتی صرف 

بررســی برنامه های پنج ســاله توســعه ای در مجلس می شود؛ اما به 
شهادت کارشناســان و نمایندگان پیشین مجلس، تنها درصد کوچکی 
از این برنامه ها اجرائی می شــوند و هر پنج ســال یک بار بدون در نظر 
گرفته شــدن این مهم، برنامه روی برنامه می آیــد و مصوبات قبلی به 
فراموشــی سپرده می شــوند. ازاین رو به گفته برخی نمایندگان، برنامه 
هفتم هم مثل شــش برنامه پنج ساله گذشته بعید است بیش از ۲۰ تا 
۳۰ درصد آن اجرائی شــود؛ امری که مختص به برنامه جدید توسعه 

نیست و هر شش برنامه توسعه ای قبلی را هم شامل می شود.
موانع اجرای برنامه ششم توسعه

البته برای اجرائی نشــدن میزان اســتاندارد برنامه ششــم توسعه 
چالش هایی بیان شده است که در ادامه می آید؛ اما منطق حکم می کند 
به دنبال نوشــتن و تصویب برنامه هایی باشیم که تا حد امکان قابلیت 
اجرائی شــدن داشته باشــند و تا بخش درخورتوجهی از این برنامه ها 
عملیاتی نشــده اند، آنهــا را کنار نگذاریم و به ســراغ برنامه های دیگر 
نرویم. ازجمله چالش ها و مشــکلاتی که دراین باره برای برنامه ششم 
توسعه بیان شده «اثرپذیری تولید ناخالص داخلی از مشکلات ساختاری 
بودجه، نفت محور بودن رشد اقتصادی، وابستگی دولت و اقتصاد ملی 
به درآمدهای حاصل از صدور نفت و اثرپذیری شــدید اقتصاد از تداوم 
تحریم های بین المللی و همچنین نااطمینانی در مواجهه با شــوک ها 
و اختلالات بیرونی، نرخ رشــد اقتصادی و ســرمایه گذاری» اســت که 
به شدت کاهش یافته است. ناگفته نماند که این چالش ها در سه برنامه 
اول توسعه از سند چشم انداز هم وجود داشته است. همچنین کاهش 
قدرت خرید و مصرف سرانه و آسیب پذیری جدی محیط زیست از دیگر 
چالش های اساســی و مهمی است که برای برنامه ششم توسعه بیان 
شده است. در چنین شرایطی اتخاذ تدابیر و ابتکارات محوری و اساسی 
با رویکرد جدی به چرخش های تحول آفرین در تدوین برنامه پنج ساله 

ضروری به نظر می رسد.
برنامه هفتم توسعه و نگاه به آینده

در نهایت طبق قانون، دوره پنج ســاله برنامه ششم توسعه با وجود 
همه ضعف ها و البته تأخیر در تدوین و ارســال آن به مجلس به پایان 
رسید و اکنون در دستور کار مجلس قرار دارد؛ برنامه ای که در بخشی از 
آن آمده است: «برنامه هفتم توسعه چهارمین برش از سند چشم انداز 
۲۰ساله کشــور و اولین برنامه در راستای تحقق بیانیه گام دوم انقلاب 
اســلامی اســت که برای تحقق عدالت و با رویکرد مسئله محوری بر 
موضوعات انســانی و مهم کشور تمرکز کرده اســت...»؛ برنامه ای که 
باوجوداین به شــهادت برخی نمایندگان ضعف های زیادی دارد و باید 

دید بین این ادعا با واقعیت چقدر فاصله اســت و تا چه میزان می توان 
نسبت به آن برای آینده پنج ساله امید داشت.

روند بررسی برنامه هفتم توسعه
مجلس از همان روز تقدیم لایحه برنامه هفتم توســعه از ســوی 
رئیس جمهوری بــه مجلس، با وجود همه ایرادات و کاســتی هایش 
دســت به کار شد تا برنامه قابل  قبول تری را به تصویب برساند. اگرچه 
زمان بررســی بودجه ۱۴۰۲ که بحث اول آمدن برنامه هفتم توســعه 
یــا لایحه بودجــه ۱۴۰۲ به مجلــس مطرح بود و مجلــس و دولت 
دراین باره به چالش خورده بودند، مســعود پزشکیان به «شرق» گفت 
که تاکنون هیچ بودجه ای طبق برنامه پنج ســاله توســعه بسته نشده 
اســت و درباره این موضوع انتقاد کرد؛ اما بایــد دید تا چه حد لایحه 
برنامه هفتم توســعه که از طرف دولت با تأخیر دوســاله به مجلس 
آمده اســت، قابلیت تغییر و اصلاح در کمیســیون تخصصی تلفیق و 
پــس از آن صحن علنی مجلس را دارد. در نهایت تا چه حد می تواند 
واقع گرایانه باشــد که در پایان این دوره میــزان درخور توجه تری از آن 

قابلیت اجرائی شدن را داشته باشد.
طبــق آیین نامه داخلی مجلــس از ۲۸ خــرداد ۱۴۰۲ زمان بندی 
بررســی برنامه هفتم اعلام شــد تا برنامه هفتم توسعه که ریل گذار 
پنج ســال آینده کشــور است، در دســتور کار کمیســیون تلفیق قرار 
گیــرد. از زمان انتشــار لایحه، نمایندگان پنج روز کاری وقت داشــتند 

تا پیشــنهادهای خود را مطــرح و کمیســیون های تخصصی ۱۰ روز 
پیشــنهادها را بررســی کنند. طبق آیین نامه داخلی، کمیسیون تلفیق 
هم ســه هفته وقت داشت پیشــنهادهای کمیسیون ها را بررسی کند 
و بعد از آن نمایندگان ۱۰ روز برای ثبت نظرات خود فرصت داشــتند. 
حالا هــم طبق خبرها کلیات لایحه برنامه هفتم توســعه با ۲۷ رأی 
موافق، شــش رأی مخالف و یک رأی ممتنــع از مجموع ۳۴ نماینده 
حاضر، به تصویب اعضای کمیســیون رسیده اســت و از روز گذشته 
کمیسیون تلفیق وارد بررســی جزئیات برنامه هفتم شده است؛ پس 
طبق آیین نامه، گزارش کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم تا اواخر 
تیر مــاه یا اوایــل مرداد ماه به صحن علنی ارائه می شــود. در صورت 
تصویب کلیات در صحن مجلس، مجددا لایحه برای بررسی جزئیات 
به کمیسیون تلفیق ارجاع می شود. احتمالا رسیدگی به جزئیات لایحه 
برنامه هفتم هم از شهریور ماه در دستور مجلس قرار می گیرد. البته 
طبــق ماده ۱۸۰ آیین نامه داخلی مجلــس، تا زمانی که لایحه برنامه 
در صحن مجلس مورد بررســی است، مجلس نطق نخواهد داشت 
و هیچ طرح یا لایحه ای جز طرح ها و لوایح ســه فوریتی و نیز تحقیق 
و تفحص، اســتیضاح و رأی اعتماد در دســتور قــرار نخواهد گرفت. 
همچنیــن مجلس در همــه ایام به جز ایام تعطیل حداقل شــش و 
حداکثر هشــت ساعت جلسه علنی خواهد داشت. در موارد استثنا با 

تصویب مجلس، این زمان تا ۱۰ ساعت قابل افزایش است.

«شرق» از روند تدوین و بررسی برنامه هفتم توسعه گزارش می دهد

برنامه ای برای رؤیاپردازی 
یا توسعه؟

شرق: تهران طی روزهای یکشنبه تا سه شنبه میزبان 
مهم تریــن اجلاس مجالــس آســیایی (APA) بود. 
این اولین بار اســت که هیئت های پارلمانی ۲۲ کشور 
هم زمــان در تهــران حضــور پیدا کردنــد و مقامات 
ویژه منطقه ای در حاشــیه این اجلاس حاضر شدند. 
اجلاسیه ای با حضور کشورهایی از جمله آذربایجان، 
بحرین، بنگلادش، چین، قبرس، هند، اندونزی، کویت، 
لبنان، عراق، پاکســتان، فلســطین، قطر، عربســتان، 
روســیه، ســوریه، ترکیه، امارات، ویتنــام و جمهوری 
اســلامی ایران. البته ناگفته نماند که رئیس پارلمان 

کشورهای عربی نیز میهمان ویژه این اجلاس بود.
اجلاس کمیتــه دائمی برنامــه و بودجه مجمع 
مجالس آسیایی، پس از ســه روز میزبانی جمهوری 
اسلامی ایران، بالاخره روز گذشته با حضور ۲۲ عضو 
APA در هتل پارسیان آزادی برگزار شد. پیش از آغاز 
رسمی مراسم افتتاحیه، رؤسای هیئت های پارلمانی 
حاضر در ایــن اجلاس مــورد اســتقبال محمدباقر 
قالیباف قرار گرفتند و در دیداری صمیمانه گفت وگو 
کردند. پس از افتتاح مراســم کمیته برنامه و بودجه 

مجمــع مجالس آســیایی در ۲۰ تیر، علــی علیزاده، 
رئیس گروه پارلمانی جمهوری اسلامی ایران، با اشاره 
به اهمیت نقش آفرینی دیپلماسی پارلمانی پیشنهاد 
«طــرح تحول در مجمع مجالس آســیایی» با هدف 
چابک سازی و پاسخ گوکردن مجمع مجالس آسیایی 

و  رفع نیازهای ملت های آسیایی را مطرح کرد.
پــس از آن، محمدباقر قالیبــاف، رئیس مجلس 
جمهوری اســلامی ایران، در نشســت کمیته دائمی 
برنامه ریزی و بودجه مجمع مجالس آسیایی با بیان 
اینکه کشورهای آسیایی می توانند در «سده آسیایی» 
مکمل یکدیگر شــوند، گفت: «آنچــه امروز در قالب 
چرخش قدرت در نظام بین الملل شــاهد هســتیم، 
می تواند زمینه ســاز فراخوان آســیایی برای بازنگری 
و تجدید ســاختار نهادهای بین المللی مانند سازمان 
ملل متحد به ویژه در ســاختارهای اقتصاد، تجارت و 

نظام مالی بین المللی و نهادهای مربوطه شود».
محمدرضــا مجیدی، دبیــر کل مجمع مجالس 
آســیایی نیــز در ادامه نشســت، ضمــن قدردانی 
از حمایت هــای مجلس شــورای اســلامی از این 

گردهمایــی پارلمانی گفت: «امیــدوارم این مجمع 
بتوانــد از ابراز هــای خود بــرای تحقیق ســازوکار 
پارلمانی چندجانبه استفاده کند و برای این مهم ما 
باید ســطح جلســات را ارتقا ببخشیم و با همکاری 
و راهبرد مشــترک مســیر را پیش ببریم». پس از آن 
نمایندگان پارلمان های مجمع مجالس آســیایی در 
نشســت کمیته دائمی بودجه  و برنامه ریزی مجمع 
مجالس آسیایی، به بیان نظرها و   پیشنهادهای خود 
دربــاره فعالیت های APA، پرداخــت مالی اعضا و 

همکاری های پارلمانی پرداختند.
نماینده پارلمان عراق

در همین راستا نماینده پارلمان عراق ضمن تشکر 
از ایران به جهت حمایت از این مجمع، گفت: «ما به 
اهداف مجمع برای تحقق عدالت در آسیا و جهان و 
هماهنگی بین پارلمان ها و احترام به حقوق انسان ها 
باید بپردازیم و فرصت خوبی برای ملت های آسیاست 
تا از منافع خود بهتر اســتفاده کنند. هماهنگی بیشتر 
پارلمان ها برای تحقق اهداف APA لازم است و این 
مجمع از طریق اعضا ســعی می کند مشکلات را در 

راستای منافع جمعی حل کند».
نماینده پارلمان لبنان

نماینده پارلمان لبنان در ادامه اظهار کرد: «امروز 
در مجمع مجالس آسیا برای بررسی واقعیت سازمان 
از بعد بودجه و برنامه ریــزی گرد هم آمدیم و هدف 
ما رشد مســتمر مجمع و  پارلمان هاست اما با وجود 
جنگ چگونه می توانیم رشد داشته باشیم. مادر همه 
بحران ها ظلمی اســت که به فلسطین شده است و 
در این زمینه باید به ظلمی که رژیم صهیونیســتی به 
فلسطین روا داشته، توجه کنیم، زیرا سبب بسیاری از 

جنگ ها و ظهور افراط گرایی شده است».
 نماینده پارلمان فلسطین

در ادامه این نشســت، نماینده پارلمان فلســطین 
اظهــار کرد: ما باید یک راهبــرد واحد در مقابل رژیم 
صهیونیســتی وضــع کنیــم و توجه کنیم تــا وقتی 
فلسطین تحت اشغال باشــد کشور های آسیایی هم 

آزاد نخواهند بود.
نماینده پارلمان ترکیه

نماینده پارلمان ترکیه نیز یادآور شــد: «با توجه 
به مدل ها و  مباحث انجام شده همه باید براساس 
نیــاز کشــورها و  ملت ها و    منشــور APA و درآمد 
سرانه هر کشور تصمیم بگیریم تا به بودجه مجمع 
کمک کنیم. ما کشورهای مختلف و با فرهنگ های 
مختلــف و جی دی پی هــای مختلف هســتیم اما 
می توانیم فرمولی را مد نظر قرار دهیم که به نفع 

همه کشورهای عضو باشد».
  نماینده مجلس سوریه

نماینده مجلس سوریه نیز در سخنانی در کمیته 
دائمی بودجه و برنامه ریزی مجمع مجالس آسیایی 
بیان کرد: «ابتدا سلام رئیس مجلس سوریه را به شما 
می رسانم و لازم است بگویم ما از توسعه همکاری با 

اعضای APA حمایت می کنیم».
نماینده پارلمان اندونزی

نماینــده پارلمان اندونزی در ادامه این نشســت، 
گفت: «مجمع می تواند روابطش را با ســازمان ملل 
و حتی همکاری خود را با اتحادیه آفریقا و ســازمان 
همکاری اسلامی افزایش دهد، اما لازم است مجمع 
شــرکای جدید را شناسایی کند البته در این خصوص 

باید به اجماع برسیم».
 نماینده پارلمان عربستان

نماینده پارلمان عربستان سعودی نیز ضمن تشکر 
از اســتقبال ایران برای  برگزاری این نشست در تهران، 
گفت: «موضع عربستان هماهنگ با دیدگاه کشورهای 
حوزه خلیج فارس اســت و بحرین این مواضع را در 

سخنان خود مطرح کرد».
نماینده پارلمان چین

نماینــده پارلمــان چیــن در کمیتــه بودجه و 
برنامه ریــزی مجمع مجالس آســیایی بــا تأکید بر 
تــلاش برای تحقــق صلح، برابری، دموکراســی و 
آزادی از ســوی پارلمان ها گفت: «منشــور APA و 
ارزش های آن برای ما قابل احترام است اما درمورد 
برنامه ریزی و بودجه نظر ما بر این اســت که همه 

کشور ها با نگاه برابر دیده شوند».

اولین  و  دارد  قدمــت  ســال   ۱۱۷ ایران  پارلمان   
پارلمان قانون گذاری در آسیاست

غلامرضا نوری قزلجه، نماینده بستان آباد و عضو 
این اجلاس در حاشیه اجلاســیه (APA) با اشاره به 
حضور هیئت های پارلمانی در ســطح نایب رئیسی و 
رئیس کمیسیون ها در جمع خبرنگاران به تشریح این 
اجلاســیه پرداخت و گفت: «روز دوشنبه نمایندگان 
پارلمان هــا از مراکز فرهنگی همچــون برج میلاد و 
مراکز علمی و تکنولوژی کشــور و دیوان محاســبات 
بازدید داشته و همچنین از مجلس فعلی و ساختمان 

مشروطه و موزه مجلس هم بازدید کردند».
این نماینده مجلس توضیــح داد: «به نمایندگان 
پارلمان مجالس آســیایی گفته شد که پارلمان ایران 
۱۱۷ ســال قدمــت دارد و اولین پارلمــان و مجلس 
قانون گذاری در آسیاســت؛ بنابراین بدیهی است که 
جمهوری اسلامی ایران پیشــگام در تأسیس مجمع 
مجالس آســیایی باشــد که اخیرا با مصوبه مجلس 
شورای اسلامی مقر دبیرخانه آن در ایران تعیین شد».

) APA( تاریخچه اجلاس مجمع پارلمانی
گفتنی اســت «مجمــع پارلمان های آســیایی 
برای صلح» (APA) در ســـپتامبر ۱۹۹۹ با تقاضای 
تعدادی از کشورهای آسیایی در بنگلادش تأسـیس 
شــد. هدف اولیه  تأســیس این ســازمان آســیایی، 
ایجاد ارگانی قدرتمنــد در صحنه روابط منطقه ای 
کشورهای آسیایی، مشابه با «پارلمان اروپا» بود. اما 
آبان ماه ۱۳۸۵ در جریان برگزاری هفتمین نشســت 
«انجمن مجالس آسیایی برای صلح» در تهران که 
با میزبانی مجلس شــورای اسلامی صورت گرفت، 
تصویب شد که ســاختار انجمن «مجالس آسیایی 
بــرای صلح» به «مجمع مجالس آســیایی» تغییر 
یابــد. در حال حاضر هم مجمع مجالس آســیایی 
دارای ۴۴ عضو از مجالس قانون گذاری کشــورهای 
آسیایی و ۱۴ مجلس ملی دیگر به عنوان ناظر است. 
همچنین ۱۰ ســازمان بین المللــی و منطقه ای به 
عنوان ناظر در این مجمع حضور دارند. لازم به ذکر 
است که پیشنهاد تأسیس «مجمع مجالس آسیایی» 
(APA) اولین بار از ســوی حســین شیخ الاســلام، 
نماینده مجلس هفتم ایران مطرح شــد و به دنبال 
آن با تقاضای تعدادی از کشــورهای آسیایی به ویژه 
کشــورهای جنوب شــرق آســیا مبنی بر تأســیس 
نهادی مشــابه پارلمان اروپا، پس از تصویب منشور 
۱۱ مــاده ای در اجلاس داکا (پایتخت بنگلادش) در 
ســپتامبر ۱۹۹۹، «مجمع پارلمان های آسیایی برای 
صلح» با هدف توســعه دموکراسی، حقوق بشر و 
ثبات منطقه ای تأســیس شد. نکته مهم دیگری که 
نبایــد از نظر دور داشــت و از اصل این اجلاس هم 
مهم  تر است، دیدارهای دوجانبه بین هیئت هاست، 
چراکه همه هیئت های حاضر درخواست دیدارهای 
دوجانبــه با رئیــس مجلس را دارنــد و در کنار آن 
خواســتار دیدار بــا وزیر خارجه می شــوند. همین 
دیدارهای دوجانبه و مذاکرات حاشــیه ای از عمده 
دســتاوردهایی اســت که این گونه اجلاس ها برای 

کشور میزبان به همراه دارد.

مجمع مجالس آسیایی (APA) در تهران برگزار شد
حضور هم زمان ۲۲ هیئت  پارلمانی در تهران

برادر گرامى  جناب آقاى دکتر احمدمسجد جامعى 
درگذشت مادر گرامیتان  حاجیه خانم فخرى فلسفى تنکابنى  را به جنابعالى وخانواده محترم تسلیت عرض مى کنیم.  از 
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سید جمال هادیان، محسن گودرزى، مهدى دوستدار،محمد هاشم اکبریانى،سید فرید قاسمى،اصغرسید آبادى،گیسو فغفورى،پژمان موسوى،حجت االله ایوبى،محمدرضا موالى زاده

سید حسین شاهمرادى، قهرمان سلیمانى،رضا دبیرنژاد، جبرئیل نوکنده،محمد حسن طالبیان، مهدى حجت، نعمت االله فاضلى،حسین ملک احمدى، سید مهدى سکاکى
پژمان موسوى،بهروز فتحى، هادى حیدرى،عبدالجبار کاکائى، علیرضا رضا داد،افشین علا، محمدعلى نادعلى زاده،ایرج تقى پور ، محمد رجبى دوانى،محمد حسن رجبى دوانى

کمال حاج سید جوادى،مینا خواجه نورى، محمد حسین ایمانى خوشخو ، مسعود کوثرى ، رضا یعقوبى ، فرهاد توحیدى ، احمدرضا درویش ، مجید مجیدى ، علیرضا قاسم خان
محمد جواد فریدزاده، مهدى فریدزاده ، هادى خانیکى، محمد جواد آذرى جهرمى، محمدجواد حق شناس، نورا حسینى ،على افشار ، محمد خددادى، محمد هادى ایازى

 زهرا شجاعى، امیر حاتمى ، محمد مهدى احمدى ، مهدى سنایى، خسرو نشان ، سید حسین سیدزاده ، مهرداد آگاهى، رحیم عبادى، زهرا گلشن ، ماهور احمدى ، محمودرضا بهمن پور
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